

Evaluation der Siedlungsentwicklungsplanung. Impulse aus der internationalen Diskussion für Deutschland

*Christian Diller*¹

Zusammenfassung: International gesehen ist der Stand der Evaluationsforschung zu Raumplanungsinstrumenten in Deutschland vor allem im Hinblick auf vergleichende und generalisierende Ansätze defizitär, den Gründen hierfür geht dieser Artikel nach. Dem Überblick über die internationale Debatte zur Evaluation in der Raumplanungsforschung mit einem Akzent auf den USA folgt eine detaillierte Betrachtung der methodischen Fragen und inhaltlichen Ergebnisse vorliegender Implementations- und Wirkungsanalysen für raumplanerische Instrumente. Abschließend werden Anregungen für Evaluationen in der deutschen Raumplanungsforschung formuliert.

Schlagwörter: Siedlungsentwicklung, Raumplanung, Wirkungsanalyse, Implementationsanalyse

Evaluation of Settlement Development Planning. Ideas from the International Debate for Germany

Abstract: In an international comparison the state of evaluation research in Germany has its deficits; especially concerning theory-based, comparative or generalizing approaches. The article discovers the reasons for this diagnosis. Thus, firstly an overview of the international debate on evaluation in spatial planning research is given with an emphasis on the USA. Then, methodological questions and results of provided implementation and impact analyses for spatial planning instruments are discussed in greater detail. Finally, suggestions for evaluations in the German spatial planning research are given.

Keywords: Settlement Development, Spatial Planning, Impact Analysis, Implementation Analysis

¹ Justus-Liebig-Universität, Gießen